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چرا قیمت مسکن در یزد 
منطبق با کشور نیست؟

کرونا و گرانی، نان 
رستوران داران را آجر کرد 

میراث تاریخی یزد
 کرونایی شد 

شارق یزدی
 شاعر یزدی تبار عصر قاجار 

3

فرصتی برای 
ترمیم اعتماد

انتقال آب ازخلیج فارس
 یک سر و هزار سودا

انتقال آب از خلیج فارس به استان های مرکزی کشور همچون یزد با هدف توسعه اقتصادی، 
علی رغم ارزش افزوده چند صدبرابری برای صنعت فولاد و اشتغال، چالش های غیرقابل جبران 
زیست محیطی و طبیعی دارد. انتقال آب به استان های کویری به عنوان مسئله ای چند لایه و 

پیچیده که ویترینی از مخالفت های بی ثمر و موافقین پرقدرت دارد. ادامه در صفحه دوم...

درمان کرونا 
در پستوی عطاری ها!

 تاثیر  این گیاهان در هیچ آزمایشگاهی به ما ثابت نشده است ولی به صرف اینکه این داروها، گیاهی هستند 
و کمتر از داروهای شیمیایی در بدن واکنش نشان می دهند، مردم از آن استفاده می کنند. بالاخص در جامعه 

سنتی یزد که از گذشته های دور از گیاهان دارویی و جوشانده ها در خانه ها بسیار مصرف می کردند.
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زرگرها، سرمایه دار 
اما کم درآمد

مهاجرین و رویکردهای 
ادغام فرهنگی

کارخانه درخشان  اما بی 
فروغ یزد  

یزد شهر هفده محله

3

افزایش تعرفه های پزشکی از 
جیب مردم

زباله گردی زنان؛ زخمی تازه زیر پوست شهر یزد
و  ساختمان ها  شده.  پر  خارجی  و  داخلی  گردشگران  از  سال ها  این  یزد  استان 
پاساژهای لوکس سر به آسمان کشیده،  شهر را قرق کرده اند. اما این ها دورنمایی 
است از آنچه در یزد می گذرد. اما در همین شهر مردان و کودکان و حالا زنانی 
هستند که سر در سطل زباله فرو می برند تا با جمع آوری ضایعات، نان شبشان را 

تأمین کنند.  ادامه در صفحه سه...

احیای شهر دوچرخه ها 
در سایه کرونا

هرچند کرونا سراسر ضرر و زیان بود اما امروز شاهد پویایی دوباره شهر دوچرخه ها و پیگیری برای 
ایجاد مسیرهایی امن برای دوچرخه سواران هستیم، امنیتی که با چالش بی توجهی مسئولان همراه شده 

است.
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افزایش تعرفه های پزشکی 
از جیب مردم

زهرا شاه شوازی | تعرفه های پزشکی امسال افزایش 28/5 
درصد داشت  که در اجزای مختلفی مانند ویزیت، جزء فنی، 
جزء حرفه ای، هتلینگ، دارو و دندان پزشکی تقسیم شده است. 
در این تعرفه، گزینه جدیدی به نام اجرا و عدم اجرا نسخه 
الکترونیک آمده است که در صورت اجرای نسخه الکترونیکی 
توسط پزشک، بیمار می بایست بین 6 تا 8 هزارتومان بیشتر از 
عدم اجرای نسخه الکترونیک حق ویزیت پرداخت کند. در واقع 
اگر نسخه ها به صورت الکترونیکی نوشته شود، دریافتی های 

پزشک به صورت قابل توجهی افزایش پیدا می کند.
افزایش تعرفه ها گفته می شود در گام اول به منظور نهادینه 
کردن نسخه نویسی الکترونیکی از سوی جامعه پزشکی و در 
گام بعدی نظارت به ویزیت پزشکان و پیشگیری از زیر میزی 
است. سازمان نظام پزشکی هم مکلف شده که با همکاری 
تثبیت  و  راه اندازی  به  نسبت  بیمه،  عالی  شورای  اعضای 
نسخه نویسی و نسخه پیچی الکترونیک در کلیه بخش های 
دولتی و خصوصی کمک کند. گویا برنامه های اجرای این 
اقدام وجود دارد و تنها خواست و اراده جامعه پزشکی است 
تا نسخه نویسی الکترونیکی نمود عینی بیابد. امری که هزینه 
اجرای آن توسط بیمار پرداخت می شود در حالیکه خواست و 
اراده بیماران و توان اقتصادی آن ها در افزایش تعرفه ها نادیده 

گرفته شده است. 
حال چرا جامعه پزشکی در اجرای این طرح اراده نمی کند؟ 
آیا افزایش سهم بیمار در اجرای نسخه الکترونیک و منافع 
بیمار باعث عدم همکاری پزشکان در اجرا شده است؟ ملاک 
کار دبیرخانه شورای عالی بیمه سلامت در زمینه تعرفه های 
خدمات تشخیصی و درمانی، ماده ۹ قانون احکام دائمی و 
سیاست های ابلاغی مقام معظم رهبری است. هدف نهایی 
این است که پرداختی از جیب مردم در حوزه سلامت افزایش 
پیدا نکند اما شواهد افزایش 28.5 درصدی تعرفه ها این را 
نشان نمی دهد، بلکه در تعیین تعرفه ها نظارت بر ویزیت 

پزشکان مدنظر بوده است.
 افزایش تعرفه های پزشکی در بخش دولتی و خصوصی 
تعرفه ها  قید  در  چندان  پزشکان  از  بسیاری  می دهد  نشان 
نیستند و ارقام بالاتری دریافت می کنند. مثلا برخی پزشکان 
پوست و زیبایی، خدمات درمانی به بیمار را با تعرفه غیرمصوب 

اما عرف جامعه پزشکی به صورت نقدی دریافت می کنند. 
اگرچه سازمان نظام پزشکی مطابق قانون تاسیس خود موظف 
به دفاع همزمان از حقوق بیماران و سلامت اجتماع و حقوق 
جامعه پزشکی بوده است، اما افزایش 28/5 درصدی تعرفه 
ها نشان می دهد این سازمان بیشتر بر حقوق جامعه پزشکی 
تاکید داشته است. این که بیمار بخواهد فقط رنج و بیماری اش 
را با پزشک در میان بگذارد و اسرار پزشکی اش محفوظ بماند، 
از جمله بدیهی ترین حقوق بیماران است که از سوی برخی 
پزشکان، زیر پا گذاشته می شود. رعایت موارد قانونی در معاینه 
بیمار و اختصاص زمان کامل به این موضوع، عدم ویزیت 
همزمان چند بیمار و... از جمله حقوقی است که سازمان نظام 

پزشکی می بایست به دفاع از آن بپردازد.
آنچه مسلم است اینکه شیوع بیماری کرونا، پایین آمدن توان 
مراکز  به  مراجعات  کاهش حجم  به  منجر  مردم  اقتصادی 
درمانی و مطب ها و زیان اقتصادی به جامعه پزشکی شده 
است چراکه مردم به دلیل پیشگیری از ابتلا به بیماری کرونا 
و همچنین هزینه های بالای درمان با بروز برخی از علایم 
درمان  و  پیشگیری  برای  در خود همچون گذشته  بیماری 
مراجعه نمی کنند. به عنوان نمونه بسیاری از مردم از رفتن به 
دندانپزشکی، دریافت خدمات فیزیوتراپی، چکاپ های سالیانه 
صرف نظر می کنند، که هزینه های این بخش برایشان بسیار 
گران است و از پس آن بر نمی آیند و زمانی به این مراکز 

مراجعه می کنند که دیگر چاره ای ندارند.
 مراجعه به داروخانه ها برای تجدید نسخه هم افزایش پیدا 
روند  ادامه  در  بیماران  اغلب  که  مفهوم  این  به  است  کرده 
تا  داده اند  ترجیح  درمان شان  وضعیت  بهبود  عدم  یا  درمان 
مرحله مراجعه مجدد به پزشک را در روند درمانی حذف کنند و 
تنها به تهیه داروهای تجویزی گذشته اکتفا کنند و یک نسخه 
را چند بار استفاده می کنند، چون هزینه های ویزیت و درمان 
را بسیار بالا می دانند. اتفاقی که به باور بسیاری از پزشکان 

می تواند تبعات منفی بسیاری بر سلامتی مردم داشته باشد. 
فرآیند  یک  به  نیاز  بیماری  درمان  که  است  حالی  در  این 
یکپارچه و مستمر دارد و ممکن است با توجه به نوع بیماری، 
شرایط بیمار و تغییراتی که در طول درمان در بیماری فرد 
ایجاد می شود، این روند تغییر کند که اگر روند درمان متناسب 
با این تغییر انجام نشود عوارض خاص خودش را دارد و ممکن 
است به یک عارضه بزرگ تر تبدیل شود و حتی هزینه درمان 
را نیز افزایش دهد. حال با افزایش 28 درصدی تعرفه ها در 
سال جدید می توان پیش بینی کرد که استقبال مردم به خود 

درمانی بیش از گذشته شود. 
اگرچه برخی بیمه ها از جمله بیمه های تکمیلی همراهی خوبی 
با این طرح داشته و بخشی از هزینه ها را پوشش می دهند 
اما واقعیت غیر قابل انکار این است که  افزایش تعرفه های 
پزشکی به خصوص حق ویزیت پزشکان متخصص همچنین 
هزینه تخت روزها به قدری افزایش یافته که با وجود داشتن 

بیمه نیز هزینه ی زیادی به بیمار تحمیل می شود. 
چندی پیش مدیر عامل سازمان بیمه سلامت ایران گفته بود 
همه تلاش بیمه ها این است که حق جامعه  پزشکی با توجه 
به افزایش هزینه ها چه در بخش دولتی و چه خصوصی، چه 
سرپایی و چه بیمارستانی ضایع نشود. از سوی دیگر رئیس 
دبیرخانه شورای عالی بیمه سلامت نیز تاکید کرده که با تغییرات 
رخ داده بتوان برمبنای افزایش حقوق و دستمزد و تورم موجود در 
کشور تعرفه های حوزه سلامت به واقعیت نزدیک باشد. اگر چه 
پزشکان می گویند اجاره مطب، حقوق منشی، آب و برق و گاز 
و به ویژه مایحتاج زندگی افزایش زیادی داشته است و افزایش 
تعرفه های پزشکی برای پرداخت این موارد غیر قابل توجیه است 
اما افزایش هزینه های زندگی برای سایر اقشار نیز رخ داده و 
اگر با همین مجوز هر کسی بخواهد تعرفه ها را افزایش دهد 
شاهد آشفته بازاری خواهیم بود که احتمالا هر کسی بر اساس 

درآمدش، خدمات دریافت خواهد کرد. 
یکی از شاخص های مهم بررسی کشورها از لحاظ تامین منابع 
سلامت و یکی از فاکتورهای رفاهی تعیین واقعی تعرفه ها با توجه 
به جیب مردم است هر چقدر تعرفه ها واقعی تر باشد و کمک دولت 

افزایش پیدا کند، پرداختی از جیب مردم کمتر می شود.

یزد  های  زرگری  بازار  شیری|  دره  مریم 
این روزها بیش از هر زمان دیگری سوت و 
کور است. مردم گذرا از جلوی ویترین های 
طلافروشی رد می شوند و مغازه دارها در حجره ها نشسته اند و 
به بیرون نگاه می کنند. مردمی که تا همین چند سال پیش با 
اندک پس اندازی که پیدا می کردند، تکه ای طلا می خریدند تا 
سرمایه شان باشد حالا توان خرید ندارند و طلاهایشان را برای 

فروش می آورند تا بتوانند با این پول روزگار بگذرانند. 
رحیمی که شغل زرگری را از پدر و پدربزرگش به ارث برده است، 
اوضاع این روزهای بازار زرگری را خیلی بد می داند و می گوید: 
بازار زرگری تا چند سال پیش خیلی رونق داشت اما حالا اصلا 
تعریفی ندارد. مردم پولی برای خرید ندارند و زرگرها برای اجاره 
مغازه و پرداخت مالیات دچار مشکل هستند برای همین است که 

خیلی ها شغلشان را عوض کرده اند.
وی ادامه می دهد: تا همین چند سال قبل، زن و شوهرهای 
بازار زرگری ها می آمدند و  زیادی برای خرید اولیه ازدواج به 
طلا می خریدند حالا تعدادشان خیلی کم است. نمی آیند یا می 
آیند و درخواست می کنند که طلای قسطی بخرند که برای ما 

مقدور نیست.  
امیریزدی یکی دیگر از طلافروشانی است که او هم از کاهش 
مشتریان خود در مقایسه با ماه ها و سال های قبل خبر می دهد 
و گله می کند که هیچ کس در این وضعیت به فکر ما نیست. 
بعضی وقت ها هفته ها حتی دشت هم نمی کنیم و تعطیلی این 

روزها هم قوز بالای قوز شده است. 
او ادامه می دهد: اگر شرایط این گونه باشد، آینده بدی در انتظار 
طلافروشان است. مالیات و اجاره سرجایش است اما وقتی مغازه 
تعطیل است از کجا پول در بیاوریم که هزینه کنیم، اینطور باشد 
اصلا صرف  این  و  برداریم  هزینه  برای  اصل سرمایه  از  باید 
نمی کند. مشکل ما گرانی است. مردم نمی توانند حتی برای 
این همه  نباشد  وقتی مشتری  و  بخرند  عروسیشان هم طلا 
زرگری به چه دردی می خورد؟ برای همین خیلی ها این شغل 

را رها کرده و رفته اند.
این  های  گفته  بر  نیز  استان  طلافروشان  اتحادیه  رییس 
طلافروشان مهر تایید می زند و اذعان می کند: بیش از 40 
درصد واحدهای طلا فروشی در چند سال گذشته تعطیل شده 
اند، پروانه کارشان باطل شده یا کد استانداردشان لغو شده و 

اقدامی برای تمدید نکرده اند.  
محمدرضا نوری زاده با اعلام اینکه 700 واحد زرگری اعم از طلا 
فروشی، طلاسازی، زیور آلات و نقره در یزد دارای مجوز هستند، 
تصریح می کند: کرونا و تعطیلی های زیاد، بیشترین لطمه را به 
صنف زرگری ها وارد کرده. از طرفی بحث ارزش افزوده است که 
از سال 8۹ درگیر این مسئله هستیم که ۹ درصد از فروش کل 
طلا و نه فقط سود، شامل ارزش افزوده می شود که رقم خیلی 

سنگینی است و با اینکه 2 سال از تصویب مجلس در خصوص 
رد این مصوبه گذشته، باز هم در کشور اجرایی نشده و طلافروش 

ها ملزم به پرداخت آن هستند.  
وی ادامه می دهد: هرچند استاندار یزد، امام جمعه و رییس امور 
از  با این صنف دارند ولی برخی  مالیاتی استان، تعامل خوبی 
قوانین دست و پا گیر کشوری وجود دارد که باید طبق آن عمل 

شود و یزد هم نمی تواند از آن چشم پوشی کند.
نوری زاده اضافه می کند: در این میان طلاسازان وضع شان 
به مراتب بدتر است چون در سال جدید 3۹ درصد به حقوق 
کارگرانشان اضافه شده در حالی که از ابتدای سال نتوانسته اند 
درآمدی داشته باشند و باید از اصل سرمایه، هزینه هایشان را 

پرداخت کنند. 
وی با بیان اینکه قیمت طلا در دو سه ماه اخیر و با قوت گرفتن 
بحث رفع تحریم ها، روند افزایشی نداشته است عنوان می کند: 
چون قدرت خرید مردم طی این سال ها به شدت کاهش پیدا 

کرده، متاسفانه این مسئله هم نتوانسته مشکلی را حل کند. 
نوری زاده با اعتقاد به اینکه اگر صنعت طلا حمایت شود، می 
تواند در بحث صادرات، ارزآوری خوبی برای کشور داشته باشد 
و باعث ثبات اقتصادی شود، عنوان می کند: دید دولت نسبت به 

این صنعت اصلا خوب نیست و آن را صنعت پرسودی نمی بیند 
در حالی که کشوری مثل ترکیه که تا چند سال پیش اصلا صنعت 
طلا را نمی شناخت، در حال حاضر دومین کشور صادرکننده طلای 
دنیاست اما درکشور ما با سابقه درخشان در این صنعت، نه تنها 
بحث صادرات نادیده گرفته شده بلکه حتی طلا از ترکیه، عراق و 
کشورهای حاشیه خلیج فارس به آن قاچاق می شود و ورود همین 

طلاهای خارجی، بر رکود بازار داخلی تاثیر می گذارد. 
وی از افزایش تعداد شکایت های مردمی در خصوص کلاهبرداری 
ها هم سخن به میان می آورد و می گوید: برخی از کارگاه های 
غیر مجاز، پارکینگ خانه شان را به طلا فروشی تبدیل کرده اند 
و بدون داشتن کد و مجوز، طلای دست دوم خرید و فروش می 
کنند یا نقره و بدلیجات را به جای طلا به مردم می دهند. برخی 
حتی فاکتور درستی هم به مشتری نمی دهند تا بشود این مشکل را 
پیگیری کرد. اتحادیه تمام تلاش خود را برای شناسایی این واحدها 

و معرفی به اداره اماکن کرده است. 
این مقام مسئول با اشاره به اینکه حتی یک واحد از طلا فروشی 
های یزد، مجوز خرید و فروش طلا در فضای مجازی را ندارند، 
می افزاید: برخی از طریق فضای مجازی، طلا را از مراکز بدون 
مجوز خریداری می کنند ولی اطلاع ندارند که هنوز آیین نامه 

مبادله طلا در فضای مجازی تدوین نشده است که اگر این اتفاق 
هم بیفتد با توجه به شرایط بسیار سختی که درنظرگرفته شده، 
به این سادگی ها نمی شود مجوز گرفت. گاهی طلافروشی های 
مجوز دار هم، محصولات خود را در فضای مجازی منتشر می 
کنند اما خرید و فروش باید حتما به صورت حضوری و با دادن 

فاکتور صورت گیرد. 
نوری زاده با بیان اینکه یزد یکی از قطب های تولید طلا در 
کشور است، اعلام می کند: کیفیت کار طلاسازان یزدی در تولید 
النگو به حدی است که 70 درصد تولید خارج از استان را هم 
پوشش می دهد. اگر چه در شهرهای دیگر برای برون رفت از 
کسادی و برای همخوانی با بودجه مردم، طلاهایی با عیار 12 و 
14 می سازند اما چون طلای 20 عیار، برند مخصوص یزد است، 
مردم یزد و حتی خریداران شهرهای دیگر وقتی از یزد طلا می 

خرند، انتظار خرید طلای 20 عیار را دارند.
وی در پایان اظهار می کند: خوشبختانه بعد از ثبت ملی طلای 
یزد، تمام مسئولین استان به ویژه شهردار یزد در تلاش برای 
ثبت جهانی شهر یزد، به عنوان شهر جهانی زیورآلات هستند 
که امیدوارم این اتفاق رخ دهد و طلای یزد بتواند در بازار جهانی 

بدرخشد. 

و  ضرر  سراسر  کرونا  هرچند  رهبر|  فاطمه 
زیان بود اما امروز شاهد پویایی دوباره شهر 
دوچرخه ها و پیگیری برای ایجاد مسیرهایی 
امن برای دوچرخه سواران هستیم، امنیتی که با چالش بی توجهی 

مسئولان همراه شده است.
یک آقای کت شلواری، یک مادر و فرزندی که دوچرخه اش هنوز 
با چرخ های کمکی اضافه ای جلو می رفتند، یک گروه پسر جوان 
که شاد و خندان گاهی به هم نگاه می کنند و حرف می زنند و 
خلاصه تا چشم کار می کند هر چند دقیقه یک بار، دوچرخه ای در 

این خیابان های نیمه شلوغ عبور می کند.
از زمانی که کرونا در خیابان ها سایه انداخت و محدودیت های 
ترافیکی در شهر اعمال شد، دوچرخه سواری بیش از هر وسیله 
نقلیه ای به دل مردم نشست و خیلی از افراد در این برهه زمانی 
دوچرخه خریدند و صاحب دوچرخه ای برای خودشان شدند در 
از آن ها تهیه دوچرخه شخصی  حالی که حتی برای بسیاری 

اولویتی نداشت.
البته دوچرخه های زرد رنگ ایستگاه های دوچرخه شهرداری بهانه 
خوبی برای یادآوری استفاده از دوچرخه در دوران کرونا شدند، زمانی 
که هشدارهای کرونایی هم شامل استفاده از حمل و نقل عمومی 
شد و دوری از شلوغی و رعایت فاصله گذاری اجتماعی هم به 
عنوان یک قانون در جامعه باید رعایت می شد، استفاده از دوچرخه 

در اذهان عمومی جرقه زد.
و  آسیا در رشته دوچرخه سواری  فتح آبادی پور« قهرمان  »داوود 
صاحب مدال های متعددی در این زمینه، حالا صاحب یک دوچرخه 

فروشی بزرگ است و از بازار خوش رونق دوچرخه خبر می دهد.
وی در گفت وگو با خبرنگار پرگار، می گوید: باور کردنی نیست اما 
در برخی از موارد شاهد افزایش 100 درصدی فروش دوچرخه 
بودیم، آن هم مشتری هایی که از همه نوع و قشری در جامعه را 

شامل می شوند.
وی با بیان این که در فرهنگسازی استفاده از دوچرخه توسط 

همه اقشار مردم از دنیا عقب تر بودیم، می گوید: سلامتی مهمترین 
بهانه ای شد که دوچرخه به یک وسیله نقلیه محبوب میان مردم 
تبدیل شود و تداوم این شرایط دوباره یزد را شهر دوچرخه های 

ایران خواهد کرد.
»مهیار« بهانه ایجاد جاده سلامت 

امن  مسیر  نبود  معضل  که  این  بیان  با  ورزشی  فعال  این 
دوچرخه سواری گلایه سال های دراز دوچرخه سواران است، به 
قربانی شدن نوجوان یزدی به دلیل نبود مسیر امن دوچرخه سواری 
اشاره می کند و ادامه می دهد: جان باختن »مهیار فرزانه« ، عاملی 
بر تشدید توجه به این مقوله و مهم بر شمردن حفظ جان دوچرخه 

سواران و گروه های مختلف دوچرخه سوار شد.
وی اضافه می کند: جاده سلامت به عنوان یک اولویت در یزد 
شکل گرفت و تبدیل به حاشیه امنی برای دوچرخه سواران شد که 

البته مردم هم علاقه زیادی به این مسیر ایمن نشان دادند.
وی با بیان این که دامن حاشیه امن این مسیر دوچرخه سواری باید 
در تمام شهر گسترده شود، می گوید: مسلما شرایط فعلی که شامل 
کاهش ترافیک شهر و خلوتی است در دوران پساکرونا تمام می شود 
و نیاز است که مسیرهای امن دوچرخه در شهر گسترده شوند در 

عین حال باید این مسیرها بهم گره بخورند و پیوسته باشند.
وی مسیر دوچرخه سواری جاده سلامت را موهبتی برای دوچرخه 
سواری خانوادگی می داند و می گوید: توسعه چنین مسیرهای نیازمند 
وجود طرح جامعی در شهر است که بتواند منجر به ارتقای کیفیت 

و سلامت دوچرخه سواران شود.
پول هست؛ اما اولویت نیست

مسیرهای دوچرخه سواری یک نیاز اساسی هستند که شهرداری 
با اعتبار قابل توجهی در این زمینه اقدام کرده است و در جای 
جای شهر علاوه بر مسیر طولانی و بلند سلامت یزد، شاهد ایجاد 
مسیرهایی ایمن برای دوچرخه سواران هستیم. هر چند که هنوز 
هم نقدهای زیادی بر این مسیرها از فضای سبز گرفته تا نورپردازی 

و محلی برای ارائه خدمات وجود دارد.
»الهه جورابی« عضو کمیسیون عمران شورای شهر و نائب رییس 
هیات دوچرخه سواری استان در قبال این مطالبات عمومی می گوید: 
در سطح شهر دوچرخه سواران بدون امنیت جانی دوچرخه سواری 
می کنند، آن هم در خیابا ن هایی که کم نور هستند و هر لحظه در 
آن ها احتمال بروز حادثه وجود دارد. اما در تلاش هستیم تا مسیر 

مویرگی ایمن دوچرخه سواری را در سطح شهر گسترش دهیم.
وی به توسعه 50 کیلومتری مسیر دوچرخه در سطح شهر اشاره 
توسعه  برای  اعتبارات 1400  در  می گوید: شهرداری  و  می کند 
این  افزایش  آمادگی  و  است  هزینه  به  دوچرخه سواری حاضر 

مسیرها را بیشتر از میزان پیش بینی شده دارد.
وی اما در خصوص رکود فعالیت های مربوط به این طرح گلایه مند 
در  که  است  ماه  دو  حدود  طرح  این  می کند:  تصریح  و  است 
کمیسیون ماده پنج و شورای ترافیک وارد شده و هنوز بلاتکلیف 
مانده، گویا در اولویت نیست و به رغم پیگیری های متعدد هنوز هم 

خبری نشده است.

جورابی صراحتا اعلام می کند که مسیر ایمن دوچرخه سواری هنوز 
ایمن نیست و می گوید: این مسیر نور ندارد و شهرداری به وظیفه 
خود عمل کرده اما هنوز شرکت برق همراه ما در این مسئله نبوده 

و در قبال وظیفه خود احساس مسئولیت نمی کند.
وی با تاکید بر این که استفاده از دوچرخه به علت گرم شدن 
هوا و شرایط کاری فعلی بیشتر از غروب به بعد بیشتر است، 
می گوید: با وجود این که استقبال از جاده سلامت را در شرایط 
این جاده  نورپردازی  اما هنوز در قبال  تاریکی شاهد هستیم 

اقدامی نشده است.
وی با بیان این که مسیرهای دوچرخه سواری در حال احداث و 
ایستگاه های دوچرخه سواری نیز همچنان پویا هستند، می گوید: 
یک ایستگاه جابجا و تخلیه شده که بعضا مردم نگران هستند 
اما علت تخلیه آن ایستگاه دوچرخه سواری ایجاد مسیری در 
میدان شاه طهماسب است و به دنبال محل بهترین برای تعبیه 

این ایستگاه هستیم.

سایه سنگین کسادی بر بازار طلای یزد

زرگرها، سرمایه دار اما کم درآمد

احیای شهر دوچرخه ها در سایه کرونا؛

دوچرخه سواری ایمن روی دست انداز بی توجهی مسئولان
گزارش

محیط زیست

2

بیش از 40 درصد واحدهای طلا فروشی در چند سال گذشته تعطیل شده اند، پروانه کارشان باطل شده یا کد 
استانداردشان لغو شده و اقدامی برای تمدید نکرده اند.

۶ شهرستان یزد در وضعیت قرمز کرونایی
مهر|  معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی یزد گفت: در حال حاضر شش شهرستان از 10 شهرستان استان یزد در وضعیت قرمز کرونایی قرار دارند.

محمود نوری شادکام با بیان اینکه همچنان آمار پذیرش بیماران در بیمارستان های استان سه رقمی است، اظهار داشت: آمار بستری های مشکوک به کرونا یزد امروز به 563 نفر رسیده است. وی ادامه داد: در حال حاضر از این تعداد 102 نفر به دلیل وخامت حالشان در بخش 
مراقبت های ویژه تحت درمان قرار گرفته اند. معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی یزد با اشاره به نوسان آمار تاکید کرد: نباید به کاهش آمار استان یزد دلخوش کرد زیرا این احتمال وجود دارد استان یزد هم در روزهای آتی وضعیت آمار آن صعودی و بسیار نگران کننده شود.

وی افزود: در حال حاضر شهرستان های بهاباد و اشکذر در وضعیت زرد، شهرستان های ابرکوه، بافق و میبد در وضعیت نارنجی و شهرستان های اردکان، یزد، تفت، مهریز و خاتم در وضعیت قرمز کرونایی قرار دارند. نوری شادکام تصریح کرد: همشهریان همچنان شیوه 
نامه های بهداشتی را رعایت و از برگزاری دورهمی های خانوادگی و حضور غیر ضروری در سطح شهر جدا خودداری کنند.
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جامعه

گزارش
سال ها اجتماعی این  یزد  استان  غالبی|  فرحناز 

شده.  پر  خارجی  و  داخلی  گردشگران  از 
به  سر  لوکس  پاساژهای  و  ساختمان ها 
آسمان کشیده و رستوران ها و کافه های گران قیمت شهر 
را قرق کرده اند. اما این ها دورنمایی است از آنچه در یزد 
می گذرد. در کشاکش گرگ و میش شب، مردان و کودکان 
و حالا زنانی هستند که سر در سطل زباله فرو می برند تا 
با جمع آوری ضایعات، نان شبشان را تأمین کنند. این روزها 
زباله گردی و جمع آوری ضایعات تفکیک جنسیتی شده و 
اقتصادی و فرهنگی سبب شده که  اعتقاد، مشکلات  فقر، 
زنان نیز سراغ زباله گردی بروند. کاری که هرچند به لحاظ 
فرهنگی می تواند آسیب هایی برای این زنان ایجاد کند اما 
بیماری ها و آلودگی هایی که این افراد با آن درگیر هستند 
خصوصا در شرایط کرونایی می تواند بسیار خطرناک باشد. آن 
زنان  بیشتر  استان می گویند  اجتماعی  گونه که کارشناسان 
زباله گرد یزد، سرپرست خانوار هستند و اعتیاد و مشکلات 
معیشتی آن ها را به این کار گماشته است. مشاهدات میدانی 
و گزارش های مردمی نیز نشان داده که زباله گردی زنان 
تنها به حاشیه شهر ختم نمی شود. بافت تاریخی شهر، بلوار 
جمهوری، بلوار شهید دشتی و بلوار باهنر از جمله محله هایی 
هستند که زباله گردی زنان در آن گزارش شده. اما ماجرا 
در محله های صدرآباد)کشتارگاه قدیم(، حسن آباد و اسکان 

پیچیده تر است. 
آماری از زباله گردی زنان یزد وجود ندارد

از آنجایی که به نظر می رسد زباله گردی زنان پدیده جدیدی در 
استان یزد است، آمار و چند و چون ماجرا می تواند به تببین این 
مسئله کمک کند. با این وجود، گویا آماری رسمی در این رابطه 
وجود ندارد. زهرا شاهشوازی، مدیر روابط عمومی بهزیستی با 
تأکید بر اینکه اعتیاد در زنان یزد افزایش یافته می گوید آمار 

مشخصی از اعتیاد زنان و همچنین زباله گردی وجود ندارد.
مدیر کل امور بانوان و خانواده نیز به پرگار می گوید که آمار این 
مسائل در دست بهزیستی است و ما اطلاعات چندانی به صورت 
رسمی نداریم. حتی اگر آماری هم باشد به نظر من واقعی نیست 

و مشکلات از آنچه به نظر می رسد، پیچیده تر است.
اعظم کاظمی همچنین تصریح می کند که تا به امروز طرح و 
برنامه ویژه ای برای زنان زباله گرد از سمت دفتر امور بانوان و 

خانواده استان انجام نگرفته است. 
باره  این  در  یزد  استان  اجتماعی  و  امور فرهنگی  مدیرکل 
به پرگار می گوید: ما آماری در این رابطه نداریم. چون آمار 
است.  بهزیستی  در دست  محرمانه  به صورت  مسائل  این 
کشوری  رصد  سازمان  به  را  خود  آمارهای  نیز  بهزیستی 
ارسال می کند و در مواقع ضروری اگر لازم باشد این آمار 

در دست ما قرار می گیرد.
حمید عزیزیان با تأئید بر افزایش زباله گردی زنان، توضیح 
می دهد: زباله گردی زنان اتفاق افتاده و بیشتر در حواشی شهر 
است. اعتیاد و مشکلات اقتصادی باعث شده برخی زنان که 
معمولا هم مهاجر هستند به زباله گردی مشغول شوند. ما 
سه دفتر تسهیل گری در حسن آباد، صدرآباد و اسکان داریم 
که در آن مددکاران و کارشناسان اجتماعی روی این مسئله 
کار کرده و تک به تک درب منزل افراد رفته اند. آن ها را 

شناسایی و سعی می کنند تا به بازپروی آن ها کمک کنند.

زنان زباله گرد یزد معمولا مهاجر هستند
کارشناس اجتماعی دفتر تسهیلگری اجتماعی صدرآباد به پرگار 
می گوید: زباله گردی و جمع آوری ضایعات در این منطقه در 
بین کودکان کار به صورت سیستماتیک انجام می گیرد. در کنار 
این مسائل زنانی هستند که زباله گردی می کنند و در 8-7 

ماهه اخیر این امر زیادتر شده است. 
فاطمه قانع ادامه می دهد: در واقع می توان این زنان را به دو 
دسته تقسیم کرد؛ یک دسته زنان در رده سنی 30 تا 50 ساله 
مهاجر و غالبا خارجی و از اتباع افغانستانی و همچنین سیستان 
بلوچستانی هستند. این افراد آخر شب و یا صبح زود زباله گردی 
می کنند. براساس بررسی های ما درگیری با مواد مخدر این 
افراد، سرپرستی خانواده و همچنین زندانی بودن همسرانشان 
باعث شده که به این مسئله روی بیاورند. دسته دوم زنانی هستد 
که به نظر می رسد مدارک رسمی سکونت در کشور را ندارند و 

به خرید و فروش مواد مخدر مشغول هستند.
وی می گوید: حدود 50 درصد این افراد برای کمک خرجی 
سراغ این کار آمده اند و این امر برایشان راحت تر است چرا 
که همسرانشان کارگر هستند و درآمد کمی دارند. اگرچه دچار 
فقر مطلق نیستند اما برای کسب درآمد بیشتر کودکان این 
کارگران و همسرانشان از طریق جمع آوری ضایعات درآمد 

کسب می کنند. 
کمک خرجی کمیته امداد ناچیز است 

این کارشناس اجتماعی می گوید: ما سعی کردیم که این افراد 
را شناسایی کنیم و اگر مشکل اقتصادی داشته اند، به کمیته 
امداد معرفی کنیم. اما چندین نفر که شناسایی شدند از معرفی 
به کمیته امداد سرباز زدند و می گفتند که دریافتی کمیته امداد 
ناچیز است و ما خودمان از طریق جمع آوری ضایعات درآمد 
بیشتری داریم و صد در صد سود است. قانع در پاسخ به این 
پرسش که چه فعالیت هایی برای کنترل و مدیریت این پدیده 
انجام شده توضیح می دهد: پروژه ما در منطقه در راستای 
فعالیت محیط زیستی بوده که در این راستا این افراد شناسایی 
شدند و تلاش کردیم که به آن ها کمک کنیم. اما به صورت 
ویژه کاری در این راستا و برای زنان زباله گرد انجام نشده است.

لزوم برگزاری رویدادهای فرهنگی 
این کارشناس اجتماعی در پاسخ به این پرسش که چه راهی 

را برای حل این ماجرا مناسب می داند، می افزاید: من با تجربه 
یک و سال و نیم کار و فعالیت در این منطقه، مشاهدات میدانی 
و گفت و گوهایم با این افراد معتقدم که خود افراد هم باید 
متمایل باشند و تا خودشان نخواهند نمی توان چندان به آن ها 
کمک کرد. با این حال فکر می کنم که با برگزاری رویدادها، 
غرفه ها و برنامه هایی که مختص این افراد است با همکاری 
سازمان شهرداری، سازمان ورزش و جوانان و سازمان های 
فرهنگی و هنری می توان باعث شد که این افراد خودشان 
به سراغ ما بیایند. به نظر من همه این افراد به دلیل فقر شدید 
سراغ زباله گردی نرفته اند. فنی و حرفه ای دوره های آموزشی 
رایگان برگزار می کند و ما این افراد را معرفی کرده ایم که 
سراغ این دوره ها بروند و با بازپروی بتوانند کسب درآمد کنند 
اما این زنان این امر را پیگیری نمی کنند چون زباله گردی 

برایشان راحت تر است.
کارشناس اجتماعی محله حسن آباد نیز به پرگار می گوید که 
این محله به محل دفع ضایعات نزدیک است و کسانی که 
اینجا سکونت دارند به صورت بومی به این کار مشغول می 
شوند. از سویی آمار اعتیاد، مشکلات اقتصادی و انواع آسیب 
های اجتماعی در این محله زیاد است. همچنین خانه هایی که 
کمیته امداد و بهزیستی به زنان سرپرست خانوار و دیگر افراد 
اختصاص داده در این محله است و این افراد به سبب نزدیکی 
به محلی که افراد به زباله گردی و جمع آوری ضایعات مشغول 

هستند سراغ آن آمده اند.
میرجانی اضافه می کند که وضعیت اجتماعی در این منطقه 
بسیار پیجیده و قابل توجه است و لازم است که مسئولان 
استان و رسانه ها به آن بپردازند با این وجود ما به صورت جدی 
روی زباله گردی زنان کار نکردیم و طرح و برنامه ای در این 

راستا نداشته ایم.
با وجود افزایش و نمود زباله گردی زنان نه تنها مسئولان استان 
چندان فکری به حال آسیب های این افراد نکرده اند، بلکه پژوهش 
های اجتماعی نیز در این راستا انجام نشده. درحالی که زباله گردی 
علاوه بر آسیب های محیط زیستی، انتقال بیماری به خود و 

دیگران، آسیب های اجتماعی دیگری را گسترش می دهد.

احمد طالبی| یزد، شهر و استان مهاجرپذیری 
و  رسمی  آمارهای  همه  ورای  را  این  است. 
غیررسمی جمعیتی، هر کسی که ساکن این 
پررنگ  است. حضور  کرده  لمس  و  می داند  به خوبی  باشد  شهر 
مهاجرین ایرانی و غیر ایرانی که به سودای زندگی در مکانی امن تر 
یا یافتن شرایط کاری بهتر یا زندگی باکیفیت تر، زادگاه خود را ترک 
کرده و رحل اقامت در این شهر افکنده اند، چیزی نیست که از نظر 

پنهان بماند.
این البته صرفا ویژگی یزد نیست. پدیده مهاجرت در دنیای امروز 
پدیده ای رایج بوده و در هر شهری، خصوصا شهرهای بزرگ، کم 
و بیش می توان جمعیتی از مهاجرین را شناسایی کرد و همچنان 
که یزدی های بسیاری در دیگر شهرها زندگی می کنند، این شهر 
هم محل زندگی گروه هایی است که تبارشان به شهرهای دیگر 

باز می گردد. 
در همه دنیا، گاه میان ساکنان قدیمی تر و مهاجرین جدید اختلافاتی 
می شود.  کشیده  نیز  ناامنی  به  موارد  بعضی  در  که  می کند  بروز 
اختلافاتی که گاه خاستگاه آن از نگاه به شهر و مالکیت بر آن 
نشات می گیرد. نگاهی که بعضا موجب تلاش گروهی برای طرد و 
دیگری سازی از گروه دیگر و مقاومت گروه مقابل برای تملک حداقل 

بخشی از هویت شهر می شود. 
این اختلافات خصوصا در زمان مشکلاتی چون بحران های اقتصادی، 
مسائل اجتماعی و شرایط ناامنی اوج می گیرد. شرایط دشواری که 

جامعه از آن رنج می برد و برای فهم وضعیت ناخوشایندش به دنبال 
مقصر می گردد. چنین موقعیتی فرصتی طلایی در اختیار برخی از 
سیاستمداران قرار می دهد تا با فروکاستن مشکلات به حضور پررنگ 
مهاجرین از زیر بار مسئولیت خود شانه خالی کرده و بی آنکه اقدامی 
عملی انجام دهند، سوار بر موج دیگری ستیزی، بخش قابل توجهی از 

افکار عمومی جامعه را با خود همراه سازند.
هرچه تفاوت ها بیشتر باشد، امکان وقوع این اختلافات و اهمیت 
آن نیز بیشتر می شود تا جایی که در خیلی از شهرهای مهم دنیا که 
پذیرای مهاجرینی با دین، زبان، نژاد و... متفاوت با ساکنان قدیمی تر 
شهر هستند، موضوع مهاجرت و رویکرد مواجهه با آن به دغدغه ای 
جدی برای اولیای امور بدل می شود. امروز در بسیاری از شهرهای 
توسعه یافته دنیا با پذیرش ناگزیر بودن مهاجرت و امکان ناپذیری 
جلوگیری از آن، سیاست های عملی مشخصی را در جهت ادغام 
فرهنگی مهاجرین در پیش گرفته اند. سیاست هایی که هدف اصلی 
آن انطباق فرد مهاجر با خصوصیات فرهنگی جامعه مقصد است تا 
از طریق درونی کردن ارزش ها و هنجارهای جامعه میزبان، مانع از 

شکل گیری خرده فرهنگ های مخرب و گروه های مساله ساز شوند.
به شکلی  نیز چنین سیاست هایی می توانست و می تواند  یزد  در 
موفقیت آمیز اجرا و با سهولت بیشتری نسبت به بسیاری از شهرهای 
پیشرفته دنیا پیاده شود، چرا که مهاجرین ساکن در یزد در بسیاری از 
عناصر کلیدی فرهنگ همچون دین و زبان با جامعه میزبان مشترک 
هستند. اما به نظر می رسد این امر تاکنون در سیاست گزاری های ما 

چندان مورد توجه قرار نگرفته و آنچنان که باید بدان پرداخته نشده است.
به نظرم شهر ما هم می تواند و باید از تجارب شهرهای موفق دنیا 
بهره گیرد که نه تنها مشکلات ناشی از حضور پرتعداد مهاجرین را تا 
حد بسیار زیادی مهار کرده اند، که توانسته اند از ظرفیت حضور آنان 
در جهت ارتقای منافع شهر بهره گیرند و ضمن حفظ هویت شهری 
خود، شهرشان را به عنوان شهری چندفرهنگی بلندآوازه سازند که 
ساکنان آن در کنار یکدیگر با وجود تفاوت ها ملتزم به ارزش ها 
و هنجارهایی مشترک هستند و نسبت به شهری که در آن زیست 

می کنند احساس تعلق دارند.
کوتاه سخن آنکه توسعه یزد در چند دهه گذشته و تغییرات اقلیمی 
پیرامون ما در کنار ناامنی کشور همسایه موجب شده تا این شهر به 
مقصدی برای مهاجرین داخلی و خارجی بدل گردد. جدای از نوع 
مهاجرینی که این شهر را به عنوان مقصد مهاجرت خود انتخاب 
کرده اند، چشم اندازی هم مبنی بر تغییر وضعیت در کوتاه مدت متصور 

نیست.
 چنین وضعیتی می تواند زمینه ساز بسیاری مشکلات اجتماعی و 
اقتصادی و حتی امنیتی در حال حاضر و نیز آینده این شهر باشد و 
ضروری است هر چه زودتر در برنامه ریزی های فرهنگی و اجتماعی 
یزد، با پذیرش واقعیت حضور مهاجرین، سیاست های جدیدی در 
پیش گرفته شود تا از حضور انبوه جمعیت مهاجرین، فرصتی برای 
ارتقای این شهر و تامین منافع همه ساکنان آن ساخته شود، بی آنکه 

این حضور به تهدیدی برای آینده شهر بدل گردد.

تامین امنیت شغلی 
کارگران

ایرنا | نماینده مردم یزد و اشکذر در مجلس شورای اسلامی با 
بیان اینکه کارگران باید امنیت شغلی داشته باشند گفت: تهدید 
کارگر به تمدید نکردن قرارداد به هر بهانه ای قابل قبول نیست.

محمدصالح جوکار با اشاره به اینکه آنچه چرخ این مملکت را 
در  نهادها  همه  افزود:  هستند  کارگران  می آورد  در  حرکت  به 
کشور ما در راستای تسهیل گری ایجاد شده اند و آن چیزی که 
شاخص های کشور را در عرصه های مختلف مثبت می کند کار 

کارگر است.
نماینده مردم یزد و اشکذر در مجلس شورای اسلامی با بیان 
اینکه کشورهای توسعه یافته این روزها بالاترین میزان تولید 
البته تولید در هر کشوری ممکن است سخت  را دارند گفت: 
افزاری و نرم افزاری باشند و ما هم باید به آن سمت حرکت 
کنیم و موانعی که در این راستا وجود دارد چه در حوزه قانون، 
بخش نامه ها و دیگر موانع را از مقابل عرصه تولید برداریم. جوکار 
بر ضرورت پیگیری این موضوع تا رسیدن به نتیجه تاکید کرد 
و افزود: امروز اعتراض های زیادی به ما در این زمینه می شود و 
واقعا هم انتظار به حقی است که کارگران دارند،  امروزه خیلی 
از کارگران در حال استفاده از بیمه بیکاری هستند و با مشکل 

اشتغال مواجه شده اند.

آغاز ثبت نام سهمیه 
انسولین در استان یزد

فارس | مدیر مرکز تحقیقات درمانی دیابت استان یزد گفت: 
ثبت نام سهمیه انسولین بیماران دیابتی از روز 8 اردیبهشت ماه 
در سطح استان آغاز و تا پایان اردیبهشت ماه ادامه دارد. سید 
محمدرضا آقایی  میبدی در خصوص نحوه توزیع انسولین، اظهار 
کرد: بعد تکمیل فرآیند ثبت نام اطلاعات بیماران دیابتی هرگونه 

توزیع انسولین براساس اطلاعات سامانه انجام می شود. 
وی با بیان این که تا پایان اجرای طرح و نام نویسی تمام بیماران 
دیابت هیچ تغییری در فرآیند توزیع نخواهیم داشت، افزود: بیماران 

به هیچ وجه نگران دریافت انسولین نباشند.
 مدیر مرکز تحقیقات درمانی دیابت استان یزد گفت: برای ثبت 
اطلاعات نیازی به مراجعه حضوری نیست و بیماران می توانند 
به طور  را  به سامانه  www.ydrc.ir  اطلاعات خود  با ورود 
کامل و دقیق ثبت کنند. دکتر آقایی با بیان این که در حال حاضر 
هیچ مراجعه ای به درب منزل و تماس تلفنی برای ثبت نام انجام 
نمی شود، تصریح کرد: ثبت نام بصورت کاملا رایگان است و در 
صورت نیاز به مراجعه حضوری از دانشگاه علوم پزشکی یا مرکز 

تحقیقاتی درمانی دیابت با بیماران تماس گرفته می شود.

اجرای طرح نسخه 
الکترونیک نباید از جیب 

مردم هزینه کند
موج | مدیر درمان تامین اجتماعی استان یزد با اشاره به افزایش 
نرخ ویزیت پزشکان در سال جاری و تحمیل هزینه بابت نسخه 
الکترونیک بر مردم و بیمه شدگان را غیرمنصفانه خواند و گفت: 
ایجاد پرونده الکترونیک و تولید نسخه الکترونیک خواست دولت 
است و برای تشویق پزشکان جهت شرکت در طرح نباید از جیب 

مردم هزینه کرد.
در  پزشکان  ویزیت  نرخ  افزایش  فر  توحیدی  حسین  محمد 
سال جاری تحمیل و هزینه  بابت نسخه الکترونیک بر مردم 
پرونده  ایجاد  گفت:  و  خواند  غیرمنصفانه  را  شدگان  بیمه  و 
الکترونیک خواست دولت است و  الکترونیک و تولید نسخه 
جیب  از  نباید  در طرح  پزشکان جهت شرکت  تشویق  برای 
دولت  وظیفه  این  داد:  ادامه  فر  توحیدی  کرد.  هزینه  مردم 
است و دولت باید هزینه های اضافی مربوط به ایجاد نسخه 
الکترونیک را پرداخت کند. توحیدی فر تاکید کرد: در شرایط 
اقتصادی موجود نباید بار اضافه ای بابت هزینه های درمان  

بر دوش  کارگران تحمیل شود.

پرداخت باقیمانده سود 
سهام تا پایان ماه رمضان

ایلنا | معاون اداره کل امور اقتصادی و دارایی استان یزد گفت: 
مبارک  ماه  پایان  تا  عدالت  سهام  سود  باقیمانده  درصد   50
از  دسته  آن  خصوص  در  دهقان  می شود.  پرداخت  رمضان 
سهامداران که تاکنون موفق به دریافت سود سهام عدالت خود 
نشده اند، هم گفت: این افراد برای دریافت سود می بایست با 
دارا بودن خط تلفن همراه به نام خود به سامانه سجام به نشانی 
sejam.ir وارد شده و نسبت به احراز هویت خود اقدام کنند. 
معاون اقتصاد و دارایی استان یزد افزود: در صورت رفع نشدن 
مشکل سهامداران می توانند با شماره تلفن 156۹ داخلی سه 

داخلی صفر تماس بگیرند.

 آغاز مرحله پنجم 
واکسیناسیون کرونا در یزد

 
فاز جدید  آغاز  از  استان یزد  | معاون فنی مرکز بهداشت  ایلنا 
واکسیناسیون کرونا در این استان خبر داد. شریفی گفت: مرحله 
پنجم واکسیناسیون همگانی کرونا در استان یزد آغاز شد. وی 
کووید 1۹  برابر  در  نفر  و 570  هزار  مرحله،  این  در  داد:  ادامه 
واکسینه می شوند. معاون فنی مرکز بهداشت استان یزد افزود: در 
این مرحله، کادر بهداشت و درمان، کارکنان اورژانس 115، دندان 
پزشک و دستیاران در برابر کووید1۹ واکسینه می شوند. شریفی 
اظهار داشت: همچنین از امروز به هزار و 315 نفر به کارکنان 
بهداشت و درمان که دوز اول واکسن را در 24 اسفند ۹۹ دریافت 

کردند، دُز دوم تزریق می شود.

 سخنگوی شورای شهر یزد: 

رد صلاحیت داوطلبان 
شوراها دور از مصلحت 

است
ایرنا| سخنگوی شورای اسلامی شهر یزد رد صلاحیت داوطلبان 
شوراها را دور از مصلحت و عقلانیت دانست و گفت: امید می 
رود این موضوع نسبت به حضور گسترده مردم در انتخابات روز 

28 خرداد ماه سال 1400 تاثیر نداشته باشد.
حمیدرضا قمی افزود: رد صلاحیت ها به نفع کسی نیست و اتهام 
های وارده هم صحت ندارد بلکه با حیثیت و آبروی این افراد 
بازی شد.  وی تصریح کرد که در این زمینه جریان و تفکری 
وجود دارد، در انتخابات باید سلایق و احزاب مختلف حضور یابند.

رونمایی از تمبر »یزد 
آرزوها« 

مهر| تمبر »یزد آرزوها« در مراسمی با حضور شهردار و معاونان 
وی و اعضای شورای شهر یزد در صحن علنی شورا رونمایی شد.

اظهار  آرزوها«  »یزد  تمبر  از  رونمایی  حاشیه  در  یزد،  شهردار 
داشت: با پیشنهاد شورای عالی پست، تمبر رسمی یزد آرزوها را 
در آینده نزدیک منتشر خواهیم کرد. جمال الدین عزیزی، رویکرد 
نقطه  آغازگر  را  آرزوها«  به عنوان »یزد  تمبر  این  نامگذاری  و 
مدیریت شهری و بایدها و نبایدهایی در این زمینه عنوان کرد 
و افزود: با این روند می توانیم در سال های آینده، داشته های یزد 
را حفظ کنیم. وی در مورد طراحی این تمبر تصریح کرد: تمبر 
نامبرده متشکل از بادگیر به عنوان نماد یزد بوده و قاصدک نیز 
نماد آرزو و خوش خبری است که در طراحی این تمبر به کار 

گرفته شده است.

فضای مجازی؛ فرصت خوبی 
برای بزرگداشت روز قدس 

ایرنا |  سرپرست شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان یزد 
گفت: فضای مجازی و استفاده از ظرفیت رسانه های گروهی، 
ویژه  و  قدس  جهانی  روز  بزرگداشت  برای  خوبی  فرصت 

برنامه های آن است .
حجت الاسلام محمد حسین متوسل به اهمیت زنده نگه داشتن 
به خاطر کرونا و  امسال  افزود:  و  اشاره کرد  روز جهانی قدس 
این روز مهم در  برنامه های  از شیوع آن ویژه  برای پیشگیری 
بین امت اسلام با بهره گیری از ظرفیت فضای مجازی برگزار 
می شود. متوسل اظهار کرد: انجام امور مختلف فرهنگی، بصیرتی 
معرفتی، نصب بنر و پلاکارد، پخش سرودهای انقلابی و حماسی 
اهم  نهادها جزو  و  با همکاری تشکل ها  و فضاسازی محیطی 

برنامه هایی است که باید پیگیری شود.

واکسن برسد کلاس ها را 
حضوری برگزار می کنیم

مهر | مدیرکل آموزش و پرورش استان یزد با اشاره به تلاش 
برای برگزاری کلاس ها به صورت حضوری برای سال تحصیلی 
آموزان  برای معلمان و دانش  برسد و  اگر واکسن  آینده گفت: 

تزریق شود کلاس ها را حضوری برگزار می کنیم.
در  خانواده ها  پرسش  و  دغدغه  به  اشاره  با  موحدی فر  محسن 
خصوص برگزاری مدارس به صورت حضوری ادامه داد: در این 
زمینه نمی تواتیم امروز حرفی بزنیم و تصمیمی بگیریم و هرچه 
که ستاد کرونا تصویب کند تابع هستیم اما امیدواریم با در اختیار 
بتوانیم  آموزان  دانش  و  معلمان  برای  واکسن  تزریق  و  داشتن 
کلاس ها را به صورت حضوری برگزار کنیم. وی با اشاره به 
وضعیت تحصیلی دانش آموزان در شرایط کرونایی و سختی های 
مقطع  برای  ویژه  به  طریق  این  از  یادگیری  و  آنلاین  آموزش 
ابتدایی عنوان کرد: تلاش داریم تا کلاس ها به صورت حضوری 
برگزار شود و موضوع تزریق واکسن به وزارت پیشنهاد شده تا 
بیش از این دانش آموزان از آموزش حضوری بی بهره نمانند که 

امیدواریم این موضوع اجرایی شود.

تن  و ۴۰۰  توزیع هزار  آغاز 
شکر با قیمت مصوب در یزد 
ایرنا | رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت) صمت( یزد گفت: 
توزیع یک هزار و 400 تن شکر با قیمت مصوب ویژه تنظیم 
بازار به مناسبت ماه رمضان در این استان آغاز شد. محمدرضا 
علمداریزدی افزود: این شکرها در بسته های ۹00 گرمی با قیمت 
در 10 شهرستان  کننده  برای مصرف  ریال  هزار  مصوب  78 
عرضه می شود. وی اظهارکرد: هیچ گونه کمبودی بابت اقلام 
ضروری در ماه رمضان در روستاها و شهرهای استان وجود ندارد. 
از سوی کارگروه تنظیم  ادامه داد:تمهیدات لازم  علمدار یزدی 
بازار استان در خصوص تامین کالاهای اساسی اندیشیده شد و 

روند توزیع اقلام تا پایان ماه رمضان ادامه دارد.

زباله گردی زنان؛ زخمی تازه زیر پوست شهر
با وجود افزایش و نمود زباله گردی زنان نه تنها مسئولان استان چندان فکری به حال آسیب های این افراد نکرده 
اند، بلکه پژوهش های اجتماعی نیز در این راستا انجام نشده. درحالی که زباله گردی علاوه بر آسیب های محیط 

زیستی، انتقال بیماری به خود و دیگران، آسیب های اجتماعی دیگری را گسترش می دهد.
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مهاجرین و رویکردهای ادغام فرهنگی
یادداشت
اجتماعی

تلاش جامعه محلی در ساماندهی اتباع
ایسنا |  فرماندار یزد از اجرای طرح ساماندهی اتباع غیرمجاز و آموزش اتباع مجاز در محلات یزد خبر داد و گفت: محلات محدوده ثبت جهانی یزد با وجود این که در اولویت اجرای این طرح هستند، اما هنوز از سوی مردم محله با استقبال چندانی در اجرای این طرح همراه 

نبودیم. سیدمحمد رستگاری از ساماندهی اتباع غیرمجاز و آموزش اتباع مجاز در سطح شهر یزد خبر داد و گفت: این طرح که فرمانداری نسبت به اجرای آن اهتمام کرده تاکنون در محلات تاریخی یزد با همراهی اهالی محله در حال اجراست.
وی با بیان این که هنوز محلات عرصه ثبت جهانی همراهی لازم را در این باره نداشتند، تصریح کرد: محلات محدوده ثبت جهانی یزد با وجود این که در اولویت اجرای این طرح هستند اما هنوز از سوی مردم محله، با استقبال چندانی در اجرای این طرح همراه نبودیم 
و امیدوار به اهتمام و همراهی بیشتر جامعه محلی در این محلات هستیم. فرماندار با بیان این که در خصوص آموزش اتباع مجاز محلات نیز اهتمام لازم به کار گرفته شده است، تصریح کرد: خوشبختانه در خصوص آموزش به ویژه برای زنان و کودکان اتباع مجاز شاهد 

همکاری قابل توجه نیروی انتظامی در محلاتی مانند محله کشتارگاه هستیم. رستگاری در پایان تصریح کرد: البته شیوع کرونا پیگیری بسیاری از موارد اجرای طرح ساماندهی اتباع را با دشواری مواجه کرده است.
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تقویم یزد

1298/2/9 درگذشت فقیه جهان اسلام آیت الله العظمی سیدّ محمّد کاظم طباطبائی یزدی در شهر نجف. 
1379/2/9 درگذشت دکتر محمّد علی ) حمید ( رفیعی، مترجم و زبان شناس نامدار یزد. 
1257/2/12 اعدام انقلابی ناصرالدّین شاه قاجار به دست میرزا رضا عقدایی ) کرمانی (. 

1354/2/16 گشایش دومین مجمع جهانی خشت خام با حضور پژوهشگران ایرانی و خارجی در یزد. 
1379/2/16 درگذشت استاد علی اکبر شریعتی، بنیانگذار تئاتر در یزد. 

1357/2/19 برگزاری چهلم شهدای یزد در مشهد ، تعطیل عمومی و برپایی مراسم و تظاهرات گسترده در یزد.

این عکس، یزد را در حوالی ســال های 1330 هجری شمســی نشان می دهد، زمانی که کمتر خیابان یزد از جمله خیابان 
مسجد جامع آسفالت بود. چند جاهل هم به سمت مسجد جامع کبیر یزد می روند.

شعر یزد

وحشی بافقی

دوشنبه  13 اردیبهشت 1400  
صدو شصت و شش - دوره جدید
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یادداشت
اجتماعی

یادداشت
کارشناس اجتماعی امیری|  حمیدرضا 

می گویند  ایران شناسی|  ارشد 
دارد.  محلهّ  هفده  یزد،  شهر 
عصر  در  هم  بافقی  مستوفی  مفید  محمّد  اگرچه 
صفوی به این عدد اشاره کرده، امّا نام محلهّ های 
بیشتری را در جای جای کتابش ـ جامع مفیدی ـ 
مشهور  خاطرات  در  هم  وکیل  نوّاب  است.  آورده 
با  دارد.  محلهّ  هفده  یزد  شهر  که  نوشته  خود 
محلهّ  چهارده  نام  آن ها  شمارش  در  این حال 
 -2 فهادان   -1« ترتیب:  این  به  است.  آورده  را 
کوشک نو   -5 نو  بازار   -4 جنگل   -3 یوزداران 
6- شاه ابوالقاسم 7- وقت و ساعت 8- قلعه کهنه 
۹- مالمیر 10- دارالشّفاء 11- باغ گندم 12- لرد 
کیوان 13- بازار شاه 14- باغ شهر و هکذا سایر 
محلّات« و البته او در چند سطر بعد تأکید می کند 
که هفده، تعداد محلهّ های داخل حصار است. بماندَ 
محلهّ ی  سه  را  جنگل  و  یوزداران  و  فهادان  که 
باغ  محلهّ های  کنار  در  و  کرده  محسوب  مستقل 
است.  آورده  از حصارند،  مالمیر که خارج  و  گندم 
گویی وی فارغ از خارج و داخلِ حصار بودن، فقط 

نام تعدادی از محلهّ های شهر را ذکر کرده است.
بعضی از نویسندگان با دلایل و قرائنی به توجیه 
محمّدعلی  مثلًا  برآمده اند.  هفده  عدد  اثبات  و 
کریمی نویسنده ی کتاب »سماع سروها« کوشیده 
آیه  هفدهمین  به  را  شهر  محلهّ ی  هفده  است، 
نمونه ی  دهد.  ربط  قرآن  سوره  ی  هفدهمین  از 
»تاریخ  کتاب  در  کلاهی  محمّدعلی  دیگرش: 
ورزش باستانی یزد« با این باور که یزد در گذشته 
زورخانه ی  تعداد  همین  نام  داشته،  محلهّ  هفده 
قدیمی را آورده که به تبع او نویسندگان دیگری 
همین  نوشته اند،  یزد  ورزش  درباره ی  که  هم 
اطّلاعات را آورده اند. زورخانه های مذکور عبارتند 
از: 1- زورخانه میدان شاه 2- زورخانه خواجه خضر 
)دهک( 3- زورخانه فهادان 4- زورخانه قلعه 5- 
زورخانه   -7 صدری  زورخانه   -6 گودال  زورخانه 
وقت الساعت 8- زورخانه امیرچخماق ۹- زورخانه 
گازرگاه 10- زورخانه ناظم 11- زورخانه محله تل 
12- زورخانه ملک 13- زورخانه چهارکوچه 14- 
زورخانه گودال مصلیّ 15- زورخانه شاه ابوالقاسم 

16- زورخانه کسنویه 17- زورخانه محمود آباد.
صادق بهجت در کتاب »یزد از دیروز تا امروز« به 
عدد هفده اعتبار بخشیده و در ذیل عنوان »هفده 
محلهّ« تلاش کرده تا پا را از این رقم فراتر نگذارد. 
او هفده محلهّ ی انتخابیش را جزو بخش مرکزی 
بافت تاریخی در نظر گرفته و مابقی محلّات را در 

حومه و اطراف آن قلمداد کرده است.
به غیر از هفده محلهّ ی شهر یزد در جاهای دیگر 
استان هم با عدد هفده روبرو هستیم. مثلًا هفده 
مسجد در گرمسیر تفت، هفده مسجد در نصرآباد، 
محلهّ ی  هفده  مهریز،  بغدادآباد  در  محلهّ  هفده 
تفت، هفده پارچه آبادی میبد، و هفده آبادی بلوک 

رستاق.
نمادین  عددی  هفده،  عدد  می رسد  نظر  به 

کتاب  در  افشار  ایرج  است. 
یادگارهای یزد  در ذیل بخش 
موضوع  به  اینطور  »محلهّ ها« 
من  گمان  »به  که  پرداخته 
محلهّ  هفده  به  شهر  تقسیم 
مبتنی بر محاسبه دقیق نبوده 
اهمیت  مناسبت  به  اصولًا  و 
است.  بوده  هفده  عدد  سنّتی 
زمان  همان  در  می رود  تصوّر 
محلهّ  هفده  به  را  شهر  که 
محلّات  تعداد  می برده اند  نام 
است.  بوده  هفده  از  بیش  آن 
بسیاری  در  هفده  تقسیم بندی 
دیگر  اشیاء  و  آثار  و  بلاد  از 
مانند هفده  هم دیده می شود، 
سلسله  هفده  نرد،  خصل 
نماز،  رکعت  هفده  تصوّف، 
هفده  سخنوری،  صنف  هفده 
تفت،  بلوک  قفقاز، هفده  شهر 
این ها.  جز  و  منی  هفده  گرز 
ممکن است استعمال هفده به 
مناسبت سنّتی بودن عدد است 
کلماتی  از  زیادی  موارد  و من 
که با هفده ترکیب شده، جمع 
کرده و به چاپ رسانیده ام. این 

تعداد هفده محلهّ  بود که  آن  مناسبت  به  تحقیق 
یزد را با واقع درست نیافتم.« 

فهرست ایرج افشار همراه با مطالب حسین مدرّس 
طباطبایی و محمّدحسن رجایی زفره ای در این باره در 

چند شماره  از مجله راهنمای کتاب چاپ شده است.
کتاب »محلّات  بگذریم،  که  سنّتی هفده  از عدد 
از  آماری  فصل،  سه  طی  یزد«  شهر  تاریخی 
می دهد.  دست  به  یزد  شهر  قدیمی  محلهّ های 
فصل  در  ـ  خادم زاده  محمّدحسن  ـ  کتاب  مؤلفّ 
اوّل به 77 محلهّ پرداخته است که امروزه تشکیل 
 1۹ دوم  فصل  در  یزدند؛  تاریخی  بافت  دهنده ی 
محلهّ  را معرّفی کرده که از بین رفته اند و در فصل 
سوم نامی از 6 محله به میان آورده که در منابع 

تاریخی تنها اشاره ای به آن ها شده است.

ایـن  در   | شـیری  دره  مهتـاب 
توانسـته  کرونـا  ویـروس  کـه 
در زندگـی روزمـره مـا آدم هـا 
تغییـرات بزرگـی ایجـاد کند شـکی نیسـت و البته 
کـه بـا جا خوش کردنـش، این تحـولات را به یک 
نـوع عـادت در زندگـی مـان تبدیـل کـرده اسـت. 
اسـتفاده از ماسـک و دسـتکش هایی که سـال ها 
در داروخانـه هـا، خـاک مـی خـورد و کسـی از آن 
هـا اسـتفاده نمی کـرد، ضرورت شسـتن دسـت ها 
زمانـی کـه به خانـه می آمدیـم و یا می خواسـتیم 
هـای  پاکـت  کـردن  ضدعفونـی  بخوریـم،  غـذا 
خریـد، گوشـی همـراه و سـطوح خانـه در فواصـل 
زمانـی مشـخص، همـه سـبک جدیـدی از زندگی 
اسـت که ایـن ویروس کشـنده به ما یـاد دادکه در 
دوران قبـل از کرونـا چه قدر به مسـائل بهداشـتی 

بـی توجـه بودیم. 
در عـادات غذاییمـان هم مجبور به تغییراتی شـدیم. 
بـه گفتـه محققـان، مـردم در ایـن دوران کرونایـی 
کمتـر از غذاهـای چـرب و فسـت فـودی اسـتفاده 
کـرده انـد و خـوردن میـوه و سـبزیجات اهمیـت 
بیشـتری یافته اسـت. جالـب اینکه تا پیـش از ورود 
کرونـا متخصصیـن تغذیـه بارهـا بـه آن اشـاره می 

کردنـد ولـی گوشـمان بـه آن بدهـکار نبود. 
در ارتبـاط هایمـان هـم محتـاط تر شـدیم و رفت 
کردیـم.  حـذف  را  ضـروری  غیـر  هـای  آمـد  و 

کـه  چـرا  دانسـتیم  را  عزیزانمـان  قـدر  بیشـتر 
متوجـه شـدیم دیدنشـان همیشـگی نخواهـد بود. 
در روزهـای قرنطینـه بـرای گـذران وقـت خـود، 
راه هـای مختلفـی امتحـان کردیم  نان و شـیرینی 
پختیـم، غذاهـا را بـا روش هـای مختلـف طبـخ 
کردیـم، بـازی های جدیـدی برای سـرگرم کردن 
فرزندانمـان اختـراع کردیـم، بـا افراد خانـواده مان 
حـرف زدیم، فیلم دیدیم، موسـیقی گـوش دادیم و 
کتـاب خواندیـم ولـی کرونـا متعهدتـر از این حرف 

هـا بـود کـه دسـت از سـر ما بـردارد. 
وارد  هـم  زیـادی  غلـط  هـای  عـادت  طرفـی  از 
زندگـی مان شـد، هـر چه بیشـتر در خانـه ماندیم، 
بیشـتر در گوشـی  ها و تبلـت هایمان غرق شـدیم 
مرتـب  را  آن  بـد  اتفاقـات  و  کرونایـی  اخبـار  و 
پیگیـری کردیـم و پـر از اسـترس شـدیم. نگرانـی 
فشـار  تحـت  را  مـا  بیـکاری،  و  اقتصـادی  هـای 
گذاشـت و روانمـان را بـه هم ریخـت، کم تحرکی 
برایمـان اضافـه وزن به جـا گذاشـت و انگیزه مان 
بـرای زیبـا بـودن را کاهـش داد و افسـرده مـان 
کـرد. خیلـی هـا بـا مشـکلات خانوادگـی مواجـه 
شـدند و بـه گفته کارشناسـان، آمار خشـونت های 
خانگـی و طـلاق در دوران قرنطینـه افزایش یافت.

یادمـان رفـت کـه زمانی می شـد در باشـگاه های 
ورزشـی، گروهـی کار کـرد. در ایـام نـوروز، به دید 
و بازدیـد رفـت، همدیگـر را در آغـوش کشـید و 

روبوسـی کـرد. در پـارک هـا و فضاهـای عمومـی 
حاضـر شـد و تفریـح کـرد. لـذت خرید کـردن بی 
فرزندانمـان، مدرسـه  از مـا گرفتـه شـد.  دردسـر 
را  دوستانشـان  و  تفریـح  زنـگ  رفتـن،  وکلاس 
فرامـوش کردنـد و دیگـر جملـه » مدرسـه، خانـه 
دوم دانـش آمـوزان اسـت » از ذهـن ها پاک شـد. 
مهمتـر از همـه اینکه اگـر در زمان کنونـی، ببینیم 
کسـی کنـار خیابـان حالـش بـد شـده و بـه زمین 
افتـاده، از تـرس کرونـا دیگـر جـرات نمـی کنیـم 
بـه کمکـش برویـم. ایـن بـی تفاوتی هـم یکی از 
معضـلات ایـن دوران اسـت کـه محققـان بـه آن 
اشـاره مـی کننـد و انتظـار مـی رود تـا بعـد از این 

دوران، بتواننـد ایـن ذهنیـت را از بیـن ببرنـد.
اینکـه دوران پـس از کرونـا، جامعـه چـه دیـدی 
نسـبت به تغییرات گذشـته اش دارد و کدام یک از 
عاداتـش را مـی تواند حفـظ یا حذف کنـد معضلی 
اسـت کـه بسـیاری از پاسـخ دادن بـه آن عاجـز 
هسـتند. چـرا کـه عکس العمـل آدم ها در شـرایط 
متفـاوت مسـئله ای نیسـت کـه آن را بـه سـادگی 
بتـوان پیـش بینـی کـرد. بـا ایـن حـال مشـخص 
اسـت کـه در دوران پسـا کرونا انسـان هـای تمیز 
تـری خواهیـم بـود. به امیـد این که دوران سـخت 
کرونایـی هرچـه زودتـر بـه پایـان برسـد و مـردم 
بتواننـد بـدون هیـچ گونـه اسـترس و بیمـاری، در 
کنـار یکدیگـر  روزهـای بهتـری را سـپری کنند. 

امیر ترقی نژاد | کارخانه تاریخی 
درخشان یزد که از قدیمی ترین 
کارخانه های این شهر به شمار 
ندارد.  خوشی  روز  و  حال  روزها  این  رود،   می 
کارخانه درخشان یکی از آثار ملی ثبت شده ایران 
اول  به پهلوی  در یزد است که قدمت آن مربوط 
ثبت  شماره  سال 84به  ماه  مرداد  و 25  رسد  می 
ایران ثبت شده  تاریخی  آثار  13385 در مجموعه 
است. این مجموعه تاریخی درچهارراه سلمان یزد 
واقع شده و ده سالی است که بعد از تعطیلی به حال 
خود رها شد. اما این روزها با مشاهده های عینی 
رنگ ناخوش دیگری هم به خود گرفته است و آن 
چیزی نیست جزء تخریب. تخریب هایی که روز به 
روز مخروبه ترشدن آن را برای مردم شهر یزد که 

خاطره های زیادی از شعربافی و نساجی درکارخانه درخشان دارند عیان تر و نگران گننده تر از گذشته می کند.
این مجموعه چهار و دو دهم هکتار وسعت دارد و بخش های مهمی از آن در گذر زمان تخریب شده است. ساختمان سالن های کارخانه که از نظر میراث فرهنگی 
ارزشمند است به طور نسبی حفظ شده و قابل بازسازی است اما خیلی سخت می توان گفت که روزی دوباره مرمت شود و آماده برای پذیرایی از میراث دوستان و 
گردشگران باشد. این در حالی است که  سه سال پیش در بازدیدهای متعدد سازمان نظام مهندسی ساختمان و اداره کل مسکن و شهرسازی یزد وعده داده شد تا 
فضایی مشابه پارک علم و فناوری یزد همانند کارخانه اقبال یزد را ایجاد نمایند، وعده ای که در حد حرف ماند و عملی نشد. در تاریخ 20 آبان ۹8 به دستور رئیس 
جمهوری به صورت ویدئو کنفرانسی در محل کارخانه درخشان یزد توسط رئیس صندوق نوآوری و شکوفایی ریاست جمهوری عملیات اجرایی کارخانه نوآوری 
یزد کلید خورد؛ به طوریکه مدیرعامل کارخانه نوآوری یزد هم سال گذشته از بهره برداری فاز اول این کارخانه خبر داده و اعلام کرد: عملیات مرمت و بازسازی فاز 
اول کارخانه نوآوری یزد تاکنون 60 درصد پیشرفت داشته و برای جذب استارت آپ ها، شرکت های دانش بنیان و فناور به منظور استقرار در فضاهای کار اشتراکی، 

فراخوان عمومی منتشر شده است! خبری که می توانست خوشایند در راستای احیای آن باشد ولی شواهد چیز دیگری را نشان می دهد.
بسیاری از محققان معتقدند که موفقیت و عملکرد مناسب در استفاده از میراث صنعتی در حال توسعه در صورتی معنا پیدا می کند که بر اساس حفاظت و 
نجات بخشی مکان و بقایای صنعتی بنیان شود. با این حساب توسعه گردشگری مبتنی بر صنایع بر مفهوم مراقبت از بقایا و چشم اندازهای صنعتی برای ایجاد 
حس تعلق خاطر به آن مکان تاکید بسیار دارد، به طوری که حس خاص بودن و تصویرسازی را برای مخاطب ایجاد کند. پس می توان بعضی از مکان های صنعتی 

باقی مانده از گذشته را به عنوان موزه مطرح کرد و با اجرای این طرح هم از آن مراقبت و هم بهره برداری اقتصادی کرد. 

به زندگی با کرونا، عادت می کنیم 

کارخانه تاریخی درخشان اما بی فروغ یزد 

خیابان مسجد جامع

یزد؛ شهر هفده محلهّ
به گمان من تقسیم شهر به هفده محلهّ مبتنی بر محاسبه دقیق نبوده و اصولاً به 
مناسبت اهمیت سنّتی عدد هفده بوده است. تصوّر می رود در همان زمان که شهر 

را به هفده محلهّ نام می برده اند تعداد محلّات آن بیش از هفده بوده است.

ای مدعی از طعن تو ما را چه ملالست
بارد و قبول تو چه نقص و چه کمالست

گیرم که جهان آتش سوزنده بگیرد
بی آب شود جوهر یاقوت محالست

اینجا سر بازارچه لعل فروشیست
مگشا سر صندوق که پر سنگ و سفالست

مارا به هما دعوی پرواز بلند است
باری تو چه مرغی و کدامت پر و بالست

با بلبل خوش لهجه این باغ چه لافد
سوسن به زبان آوری خویش که لالست

خوش باشد اگر هست کسی را سر پیکار
ناورد گه ما سر میدان خیالست

خاموش نشین وحشی اگر صاحب حالی
کاینها که تو گفتی و شنیدی همه قالست


